
PLE MARÇ 2014 
 
 
6.11 Proposició del Grup Municipal del PSC sobre l’ adopció de mesures 

urgents que facilitin la reobertura immediata de le s biblioteques veïnals 
que gestiona la Federació d’Associacions de Veïns d e Manresa. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal del PSC, de 17 de març de 
2014, que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que actualment les biblioteques veïnals que gestiona la Federació 
d’Associacions de Veïns de Manresa estan tancades perquè l’entitat local, com a 
conseqüència de l’actual pròrroga pressupostària,  no disposa de recursos econòmics 
garantits com per poder disposar del personal que les atén. 
 
Atès que les biblioteques veïnals de Manresa són un servei molt útil per a la 
ciutadania, un programa que segons el regidor de Ciutadania i Barris del nostre 
Ajuntament s’ha de mantenir en el futur perquè atén a un nombre de nens i joves 
(d’entre 7 i 14 anys) de la ciutat proper als 2.500 usuaris/mes. 
 
Atès que l’Ajuntament de Manresa té el compromís de fer dos pagaments a la 
Federació (de 7.650 euros al mes de març i de 6.750 euros el mes de maig) en 
compliment de convenis signats (Xarxa de Biblioteques Veïnals i Pla de 
Desenvolupament Comunitari) amb l’entitat, però que actualment i per serveis ja 
prestats i justificats de 2013, encara se li deuen a l’entitat un total de gairebé 50.000 
euros. 
 
Atès que una part molt important d’aquests diners que es deuen a la FAVM, es deuen 
alhora a l’Ajuntament (que els ha de traspassar després a la Federació) des del 
Departament de Benestar i Família de la Generalitat que no ha abonat encara a 
l’Ajuntament una part important dels seus compromisos econòmics signats dins el 
contracte programa pel Pla de Desenvolupament Comunitari de l’any passat, 
 
ACORDS: 
 
1. Instar al Departament de Benestar i Família de la Generalitat a que aboni amb 
caràcter d’Urgència la part econòmica compromesa dins el contracte programa pel Pla 
de Desenvolupament Comunitari de l’any passat, un fet que milloraria la liquidés 
econòmica de la Federació d’Associació de Veïns de Manresa i que permetria la 
reobertura de les biblioteques veïnals de Manresa que ara són tancades. 
 
2. L’Ajuntament de Manresa es compromet a mantenir intacta en el proper pressupost 
municipal de 2014 la quantitat econòmica destinada l’any 2013 tant pel projectes de 
Xarxa de Biblioteques Veïnals de Manresa com per al Pla de Desenvolupament 
Comunitari.” 
 
 
La senyora Sònia Díaz, portaveu del Grup Municipal del PSC, manifesta que 
presenten aquesta moció perquè el Departament de Benestar i Família de la 
Generalitat i l’Ajuntament de Manresa prenguin mesures urgents per poder facilitar 
l’obertura immediata de les biblioteques veïnals que gestiona la Federació 
d’Associacions de Veïns de Manresa. 
 
Recorda que fa uns mesos ja van presentar una moció en què es demanava a 
l’Ajuntament de Manresa que pogués facilitar el pagament del deute pendent amb la 



Federació d’Associacions de Veïns per poder mantenir el Pla de Desenvolupament 
Comunitari. 
Explica que ja van alertar del risc pel personal d’acabar al carrer, provocant que els 
usuaris dels serveis que presten les Associacions de veïns a través dels Plans de 
Dinamització es veurien greument afectats. També es va incidir sobre la feina que es 
fa sobretot pel que fa a la cohesió social i on les Associacions de veïns fan un servei 
molt efectiu i que segurament l’Ajuntament no podria assumir. 
 
La situació actual és que els treballadors estan al carrer, les biblioteques veïnals es 
troben tancades i que les Associacions de Veïns encara tenen un deute de l’any 2013 
de 50.000,00 euros.  
Saben que és un efecte que va en cadena, saben que es demana a l’Ajuntament de 
Manresa, saben que la Generalitat té el deute inicial i que l’Ajuntament de Manresa es 
troba amb un pressupost prorrogat, fets que segurament dificulten aquesta situació 
però també saben tota la situació anterior plantejada. 
 
Demanen que en el proper pressupost l’Ajuntament de Manresa es comprometi que la 
quantitat destinada a la gestió de la xarxa de biblioteques veïnals quedi intacta. 
 
Coneixen el patiment de la Federació d’Associació de Veïns a través dels mitjans de 
comunicació i per això volen transmetre al Ple i fer extensiu el que ja es va publicar 
perquè es pugui debatre i s’agafi el compromís per part del govern.  
 
Vol matisar que les biblioteques veïnals són un espai on els nens, nenes i joves poden 
fer els deures, on troben un espai de relació i cohesió social, on s’han fet projectes 
d’incorporació de nouvinguts, que també els permet tenir un punt d’accés a internet per 
poder fer els treballs, un llarg etcètera que volien que quedés reflectit en el Ple.  
 
Demana el vot favorable al dictamen. 
 
 
El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal  de la CUP , manifesta que 
quan va sortir la notícia ja es van manifestar públicament. Creuen que aquest i d’altres 
serveis s’han de mantenir tal i com ha explicat la regidora del PSC, no són espais per 
passar l’estona, són espais importants. 
Diu que quan es talla la despesa i només es pensa en els números els que acaben 
patint són el més desfavorits, que són els que fan ús d’aquest servei . 
 
Creuen que és molt important mantenir uns mínims socials i culturals per a la ciutat, i 
per això encoratgen l’equip de govern perquè faci els possibles perquè com a mínim 
de cara a l’any vinent hi pugui haver una partida pressupostària.   
 
 
El senyor Sebastià Llort, president del Grup Munici pal de PxC , manifesta que 
estan d’acord amb la proposta i creuen que els espais de les biblioteques són 
importants i positius. 
Coneixen la situació econòmica de l’Ajuntament de Manresa, però seria bo fer un 
estudi per veure si es pot tirar endavant per tal que les Associacions de veïns puguin 
disposar d’aquests espais.  
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP , agraeix la tasca 
que fa la Federació d’Associacions de Veïns de la ciutat Manresa. 
Diu que tant aquesta Federació com d’altres entitats treballen desinteressadament pels 
diferents col·lectius i serveis que presten. 



Recolzen i votaran a favor de la proposta. Demanen si es podran agilitzar els 
pagaments per part de la Generalitat de Catalunya per poder fer l’avançament i així la 
Federació d’Associacions de Veïns pugui mantenir el servei. 
Sol·liciten a l’equip de govern que com a mínim la despesa pel 2014 sigui la mateixa 
que l’assignada per al 2013. 
Diu que tothom ja coneix la tasca que desenvolupa la Federació d’Associacions de 
Veïns, ja que li és inherent a l’activitat i al servei que desenvolupa pròpiament respecte 
a les biblioteques.  
 
Acaba la intervenció dient que votaran a favor de la proposició.  
 
 
La senyora Mireia Estefanell, del Grup Municipal d’ ERC, manifesta que la falta de 
liquiditat i endarreriment de pagament per part de les administracions acaba 
repercutint tant en proveïdors com en els prestadors de serveis i finalment en els 
usuaris. 
Diu que amb la situació actual cal ser molt curosos de com fem la gestió dels recursos 
públics tant des de l’administració com des de les associacions i entitats i vetllar 
perquè aquests recursos es destinin a la finalitat que estava prevista. 
 
Creuen que cal tenir cura amb les eines de cohesió social com són les biblioteques 
veïnals perquè puguin continuar exercint la seva funció i per això donaran suport a la 
proposició. 
 
 
El senyor Joan Calmet, regidor delegat de Ciutadani a, Barris i Serveis Urbans , 
manifesta que votaran a favor de la proposta, ja que entenen la seva intenció i el seu 
sentit. 
Respecte al primer acord de la proposició, diu que pretén formalitzar per escrit el que 
s’està dient al Ple, és a dir empènyer, demanar, insistir que la Generalitat pagui el 
deute, però la Generalitat no paga perquè tampoc no cobra.  
Referent al segon acord, l’assumeixen ja que creuen amb el projecte i el defensen ja 
que al pressupost ja hi consta la partida pressupostària. 
 
Dintre de la més absoluta cordialitat i moderació i el sentit més positiu, vol afegir 
algunes consideracions respecte el que s’ha dit. En primer lloc, diu que l’import que 
surt als tres pressupostos que ha realitzat l’equip de govern, hi consta la partida 
pressupostària, demostrant així una clara voluntat política i un coneixement del tema, 
la xarxa de biblioteques veïnals s’ha mantingut i en el pressupost del 2014 també hi 
surt. 
 
En segon lloc, i referent a la programació dels pagaments, diu que és cert que 
l’Ajuntament no es troba al dia en els pagaments, però la xarxa de biblioteques va 
rebre el 50% de l’import, i la resta es pagarà durant aquest mes de març i maig. 
 
Reconeix en tercer lloc, que s’ha pagat el 50% amb un retard important, però la 
voluntat hi era i pel que fa al Pla comunitari es van avançar 12.000 euros, quan el 
mateix conveni estipula que no es poden fer pagaments fins que la Generalitat no 
pagui.  
 
Manifesta que hi ha dues biblioteques que no han tancat, la de la Font i la de les 
Escodines, que no formen part de la xarxa i depenen de la Federació. Creu que hi pot 
haver incidit un problema de gestió o de coses sobrevingudes que la mateixa 
Federació s’ha trobat i sobretot tenint en compte l’espoli de caixa que van deixar els 
comptes a zero, perdent un marge de maniobra que ara no tenen. 



 
També creu que hi ha qüestions de criteri sobre en què es gasten determinades 
partides, com per exemple el fet de tancar la xarxa de biblioteques però, en canvi, es 
fan calendaris i revistes, cosa que es podrien estalviar determinades despeses en 
benefici d’unes altres que tenen un caràcter clarament inclusiu i social, i ho diu des de 
la més absoluta franquesa i cordialitat.  
 
La conclusió final és que l’equip de govern creu en el projecte, el defensa i ho tiraran  
endavant.  
 
 
La senyora Sònia Díaz, portaveu del Grup Municipal del PSC , manifesta que 
comparteix part de les reflexions fetes pel regidor Calmet, però vol matisar que les 
aportacions que ha rebut la Federació d’Associacions de Veïns per dur a terme el seu 
Pla de Desenvolupament Comunitari han tingut retallades. 
Diu que han hagut de fer un esforç de gestió i d’autoorganització per ajustar el que 
estaven fent. 
Creu que no es pot barrejar un tema intern, referent a l’espoli que van patir, perquè 
l’equip de govern no pugui fer front a unes despeses ni tampoc que sigui una excusa 
per dir que no poden fer front als pagaments. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet la proposició 6.11 a votació, i 
el Ple l’aprova per unanimitat dels 25 membres pres ents, i per tant, esdevé acord 
plenari amb el contingut que ha quedat reproduït. 
 


